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S
tikstof in de natuur blijft een
probleem, ook na de grote
verkiezingsoverwinning
van BBB. De doelstelling van

het kabinet is 50 procent minder
stikstofuitstoot in 2030. Diverse
BBB-gekozenen hebben duidelijk ge-
maakt dat zij van de redelijkheid zijn
en ook zo oplossingen willen zoe-
ken. Het is duidelijk wat BBB niet wil,
gedwongen uitkoop van boeren.
Minder duidelijk is hoe BBB de stik-
stofuitstoot van boeren wil verla-
gen.

Een voor de hand liggende route
is via innovaties die de huidige stik-
stofuitstoot verminderen. Voor-
beelden hiervan zijn luchtwassers,
emissiearme stallen, mestrobots,
minder eiwit in veevoer, het verdun-
nen van mest en koeien vaker in de
wei. De gedachte is dat als hierdoor
de stikstofuitstoot vermindert, we
een stap op weg naar het einddoel
zetten. Vlak voor de verkiezingen
sprak de Drentse gedeputeerde
Henk Jumelet in het Dagblad van het
Noorden opgetogen over de 55 mil-
joen euro die Noord-Nederland hier-
aan mag besteden van het Rijk.
‘Laaghangend fruit’ werd dit ge-
noemd.

Hoewel we allemaal weten dat
niet elke vernieuwing een verbete-
ring is, lijkt dit een inkopper: we wil-
len minder stikstofuitstoot, dus in-
novaties die zorgen voor minder
stikstofuitstoot zijn goed. Geen
speld tussen te krijgen, toch?

Nu ben ik doorgaans erg voor in-
noveren, maar het is de vraag of we
hiermee echt wel op de goede weg
zijn. Het risico bestaat dat we door
bovengenoemde innovaties tijd ver-
liezen, geld verkeerd besteden, het
de boeren nog moeilijker maken en
het einddoel van 50 procent reduc-
tie niet halen.

Waarom is de voor de hand lig-
gende weg van laaghangend fruit ri-
sicovol? Laten we een uitstapje ma-
ken naar de auto-industrie. Inmid-
dels is duidelijk dat elektrische au-
to’s de toekomst zijn, met eventueel
een rol voor waterstof. De toekomst
is niet aan brandstofauto’s op benzi-
ne of diesel.

Een aantal jaren geleden sprak ik
in Duitsland onderzoekers die werk-
ten aan de ontwikkeling van de vol-
gende generatie automotoren. Tot
mijn verbazing bleek dat die volgen-
de generatie bestond uit… verbeter-
de dieselmotoren. Want er zat nog
rek in dieselmotoren. Die konden
nog zuiniger en nog schoner, met
nog minder uitstoot en dus waren ze
een stapje in de goede richting.

De denkfout is (achteraf) overdui-
delijk: hoe zuinig je dieselmotoren
ook maakt, emissieloos worden ze

nooit. Wat op het eerste gezicht stap-
jes in de goede richting leken, waren
stapjes op een doodlopende weg. En
die stapjes kostten wel geld, tijd en
moeite.

En dat is het gevaar met de huidi-
ge voorstellen voor innovaties die
leiden tot emissiereducties. De
Drentse gedeputeerde benadrukte
het belang van precies meten. Het is
verleidelijk je daarop te richten: tot
hoeveel procent reductie leidt ge-
scheiden droge en natte mest? On-
der welke voorwaarden realiseren
luchtwassers de beloofde verbete-
ringen?

Aantrekkelijke vragen voor doe-
ners, maar voordat we enthousiast
het geld gaan uitgeven moeten we
eerst de kernvraag beantwoorden:
hoe ziet natuurinclusieve landbouw
eruit? Vergeet bovendien niet dat
stikstof maar een deel van het pro-
bleem is, denk aan afnemende wa-

terkwaliteit, verlies aan biodiversi-
teit, chemische bestrijdingsmidde-
len en bodemverstoring.

Is het mogelijk om de noodzakelij-
ke verbeteringen te realiseren met
de huidige bio-industrie in aange-
paste vorm? Als het antwoord ja is,
dan kan het zinvol zijn te investeren
in de voorgestelde innovaties en is
goed meten verstandig. Is het ant-
woord nee en dat kon maar zo het
geval zijn, dan steken we veel geld,
tijd en energie in het ontwikkelen
van een heel zuinige dieselmotor
waarna we verbaasd zijn dat die nog
steeds uitstoot heeft. En dan zitten
boeren pas echt in de knel.

Tot slot kun je ook anders aankij-
ken tegen de huidige situatie. Veel
boeren snakken naar perspectief en
duidelijkheid en willen graag sa-
menwerken met de natuur. En aan
de andere kant heeft de overheid
veel geld beschikbaar (25 miljard eu-
ro). Lijkt mij een prima uitgangssitu-
atie voor positieve verandering!

Zijn boereninnovaties
wel laaghangend fruit?
We willen minder stikstofuitstoot, dus innovaties die
daarvoor zorgen zijn goed, zou je zeggen. Daarmee zijn we
niet altijd op de goede weg, vindt Eelko Huizingh.
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Al tijden hangt het in de lucht, straks is het definitief. Kunstencen-

trum Scala wordt failliet verklaard. De gemeenten Hoogeveen, Mep-

pel, De Wolden, Westerveld en Steenwijkerland stellen niet langer

geld beschikbaar om de organisatie overeind te houden. Mogelijk

zijn vrijdag al de laatste lessen.

Het is niet voor het eerst dat een gemeentelijk gesubsidieerd kun-

stencentrum verdwijnt – onder meer CQ in Zuidoost-Drenthe ging

Scala voor. Opnieuw wint de misvatting terrein dat kunstonderwijs,

zoals lessen om muziekinstrumenten te bespelen, beter aan de vrije

markt kan worden overgelaten.

De praktijk wijst anders uit. Op

de vrije markt worden lessen

duurder. Gevolg is dat kunston-

derwijs voor arme gezinnen met

kinderen en pubers onbetaalbaar

wordt, ondanks inspanningen

van fondsen. Gevolg is ook dat

docenten nauwelijks meer van hun vak kunnen bestaan. Nog een

gevolg: ongelijkheid tussen dorpen en steden waar gemeenten wel

of geen verantwoordelijkheid voelen om bij te springen.

Wat dit voor het culturele leven betekent is voorspelbaar. Niemand

wordt hier wijzer en gelukkiger van. Wel armer.

Naast de neergang zijn ook andere ontwikkelingen gaande. Zo werd

in 2019, in Hoogeveen, in bijzijn van koningin Máxima, een akkoord

getekend voor structurele aandacht voor muziek in het basisonder-

wijs. Wrang detail: het inspireerde vervolgens bestuurders om Scala

per 1 januari 2022 op te knippen in twee delen. Het deel zonder

koninklijke zegen wordt nu prijsgegeven aan de wind.

Vorige week werd de BoerBurgerBeweging (BBB) de grootste politiek

partij in de provinciehuizen. Wie wil weten wat dit op cultureel

gebied kan betekenen, doet er verstandig aan het BBB-verkiezings-

programma te lezen.

Heel innovatief oogt het cultuurbeleid van de BBB niet. Maar de

(Drentse) standpunten dat muziekscholen voor eenieder toeganke-

lijk behoren te zijn en dat kunst en cultuur voor iedereen toeganke-

lijk gemaakt moeten worden, stemmen verrassend hoopvol.

Scala valt om, BBB wil
muziek voor iedereen
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